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В статье раскрывается значение информационно-коммуникационной сети Интернет как средства реали-
зации широкого спектра социальных, экономических и политических прав и свобод граждан в Российской 
Федерации. Отмечено, что применительно к реализации отдельных конституционных прав потенциал циф-
ровых технологий задействован в настоящее время не в полной мере. На основе анализа национального, 
зарубежного и международно-правового опыта правового регулирования сделан вывод об обоснованности 
признания права на доступ к Интернету одним из основных прав граждан в Российской Федерации.
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The article reveals the importance of the Internet information and communication network as a tool of realization 
of a wide range of social, economic and political rights and freedoms of citizens in the Russian Federation. It is noted 
that in relation to the implementation of certain constitutional rights, the potential of digital technologies is currently 
not fully utilized. Based on the analysis of national, foreign and international legal experience of legal regulation, 
it is concluded that the validity of the recognition of the right to access to the Internet as one of the basic rights of 
citizens in the Russian Federation.
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